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 2017 november 19-én érkeztünk Sepsiszentgyörgyre. A mobilitási program másnap 

kezdődött. Szállásunk másfél kilométerre volt a tapasztalatcserét biztosító iskolától. 

Továbbképzésünk a Puskás Tivadar Szakközépiskolában Demeter Dávid igazgató úr 

vezetésével valósult meg.  

 Az iskola több épületből áll, és az elmúlt évek iskola összevonásai miatt több 

helyszínből is Sepsiszentgyörgyön. Az EU csatlakozás ennek az intézménynek is jót tett. Az 

épületeket felújították, és modernizálták.  



    

    

  

A főépületben kapott helyett a könyvtár, a kémialabor, a fizikalabor, számítástechnika termek, 

CNC megmunkáló labor a tervezőlaborral és az iskola működéséhez szükséges irodákkal. Itt 

kapott helyet az iskola névadójáról elnevezett, s többek között a munkásságát is méltató kiállítás 

is. 

   

További két, főleg műhelyeket és laborokat tartalmazó épületet is modernizáltak és a kor 

színvonalának megfelelő gépekkel és berendezésekkel láttak el. Itt kapott helyet a 



Fémforgácsoló műhely, Gépjárművek műszaki állapotának időszakos ellenőrzését végző vonal 

(ITP), Gépjárműfutómű-állító és -javító műhely (RAR-akreditációval), Lakatosműhe ly, 

Gépjármű szakterem, Elektromechanikai műhely, Két villamossági és elektronikai műhely, 

Mechatronikai szakterem, Gépelemek és méréstan szakterem, HAMET képességfelmérő 

szakterem, Villamossági és elektronikai laboratórium, Közlekedési szakterem, Munka- és 

tűzvédelmi szakterem, és a Műszaki előadóterem. 

Külön épületben kapott helyet a fényezőműhely, mely szintén modern, és megfelel a 

legszigorúbb előírásoknak is. 

Az iskola rendelkezik még kollégiummal, sportcsarnokkal, és étteremmel is. Ezen épületeket is 

felújították az udvarral együtt ahol még helyett kapott egy labdarúgópálya, egy teniszpálya, egy 

futópálya, és egy kosárlabdapálya. Mindegyik modern a lábízületeket kímélő 

gumiőrleményfelületet kapott. 

  

A további helyszínek, melyek az iskolák összevonásával lettek az intézmény részei még 

felújításra várnak, de maradéktalanul el tudják látni a feladatukat. 

 Mi főleg a második számú műhelyépületben tartózkodtunk, mert ezen épület ad helyet 

a megújuló energia különböző formáinak előállítására, hasznosítására és szakemberképzésre  

alkalmas laboratóriumoknak. A mobilitási hetünk pont e technológiák tanulmányozásá ró l, 

alkalmazásáról, és a mi oktatásunkba integrálhatóságáról szól. Saját iskolánkban is beindul 

jövőre az alternatív hajtású járművek meghajtó rendszereinek az oktatása, amelyek hasonlóan 

innovatív, a jelenlegitől eltérő működésű berendezéseken történik majd. 

Volt lehetőségünk megvizsgálni a berendezéseket működés közben, és oktatási körülmények 

között is. Vannak olyanok, melyek látványosak és jól érthetőek, s vannak olyanok is melyek 

látszólag „nem csinálnak semmit”, csak „megjelenik” az energia. 



A látványos berendezések közé tartozik például a szélenergiával működő áramfejle sztő 

rendszer, melynek működését könnyen tudják modellezni az épületben található villamossági 

laborban. A mi tanulóinknak talán a legérthetőbb működésű rendszere a faelgázosító által 

előállított fagázzal működtetett belsőégésű Otto elvű motor, mely egy áramfejlesztőt hajt. 

   

  

 

 A kevésbé látványos rendszerek közül talán a napelemeket, napkollektorokat említeném, 

melyeknél az épület tetején látható berendezések nem végeznek „mozgásokat”, csak 

„megjelenik” az akkumulátorokban és a puffer tartályokban az általuk termelt energia. Ennek 

ellenére a rendszerek működése jól modellezhető a laboratóriumokban, és a diákok könnyen 

sajátítják el az itteni ismereteket. 

Élőben láthattuk, hogy e modern rendszerek oktatásánál jól alkalmazhatóak a nálunk is ismer t 

tanítási módszerek, de most már azt is tudjuk, hogy hogyan érdemes. Elmondták, hogy sok 



problémába ütköztek a kezdetekkor, de nagyon szívesen megosztották velünk a 

tapasztalataikat. 

Szemmel láthatóan sikeresen működik az iskola, és szerettük volna tudni, hogy mi lehet a 

titkuk. Sok a hasonlóság a két oktatási rendszer között, de azon meglepődtünk, hogy milyen jó 

a tanári kar, az iskola munkaközössége, annak ellenére, hogy az igazgató nem nagyon tud 

beleszólni a tanári kar összetételébe. Náluk ugyanis a területi oktatásért felelő hivatal osztja ki 

az iskolákhoz az ott dolgozókat egy pályázati eljárás teljesítése után. Az óradíjuk ugyanannyi, 

mint nálunk, de nekik csak 16 óra a kötelező, az ezen felüli órákat kifizetik túlóraként. Náluk 

is működik a duális képzés, de az iskola műhelyeit és laborjait is felhasználhatják forrásként. 

Erre példa a gépjármű vizsgáztatás ahol naponta tíz-tizenöt jármű fordul meg. Ehhez hasonló a 

fényezőműhely is, ahol folyamatosan „élő” járműveken dolgoznak. Ennek kettős haszna van: a 

plusz anyagi bevételen felül azokon a területeken tanuló diákok, ahol valóságos produktum 

keletkezik, sokkal jobban teljesítenek, mint a többiek. 

  

  

 Vendégszeretetük nemcsak a szakmai értékek átadásában mutatkozott meg, hanem a kulturális 

értékek bemutatásában is. Magával ragadó volt az a kis múzeum, amit Csáky tanár úr gyűjtő 

szenvedélye alapján hoztak létre. Többször is visszatérő vendégek voltunk a régi számítógépek 



és egyéb távközlési termékek között. Már szinte hagyományként mi is gyarapítottuk a 

gyűjteményt. Betekinthettünk a Romániai Magyar Pedagógusok Szövetségének éves díjátadó 

ünnepségébe, ahol példamutatóan elismerésben részesítettek minden olyan kollégát, aki 

tanítványaival elért bármilyen eredményt. Felemelő volt látni, ahogy örültek egymás 

sikereinek.  

  

Az iskola vezetése minden energiájával küzd az iskola színvonalának fenntartása és további 

emelése érdekében, a magyar kisebbségi nyelv fennmaradásáért. Ezért a szakmai oktatásban 

külön figyelmet szentelnek a szakmai kifejezések mindkét nyelven való elsajátítására. 

Nagyon büszkék közös múltunkra, melyből a környéken található műemlékek és történelmi 

helyszínek közül számosat megmutattak. 

  



   

 A sok közös beszélgetés során megfogalmazódott mindkét fél részéről a jövőbeni 

együttműködés igénye, melynek során a tapasztalatcserék hozzájárulhatnak mindkét iskola 

tanulóinak és tanárainak fejlődéséhez. 

 

 



 


